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Protokół Nr 28/2023 

ze wspólnego posiedzenia Komisji Rady Gminy Kwilcz 

odbytego w dniu 12 grudnia 2023 r.  

 

 

Przewodniczący Rady Pan Grzegorz Korpik o godz. 1600 otworzył wspólne posiedzenie 

Komisji Rady Gminy Kwilcz, powitał Wójta Gminy Kwilcz Pana Stanisława Mannka, 

Skarbnika Gminy Panią Renatę Sokółkę, dyrektorów i kierowników jednostek 

organizacyjnych, sołtysów, pracowników Urzędu Gminy oraz radnych. 

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

 

Na podstawie listy obecności prowadzący stwierdził prawomocność obrad.  

Obecnych 8 radnych. Nieobecni: P. Lehmann, K. Mleczak, A. Nowak, W. Olejnik, M. Plewa, 

D. Prętki, J. Witan. Następnie Przewodniczący Rady poinformował, że protokół z poprzedniego 

posiedzenia wspólnego był dostępny na stronie internetowej oraz przesłany radnym za 

pośrednictwem poczty elektronicznej.  Uwag do protokołu nie zgłoszono, protokół przyjęto 

przez aklamację.  

Po czym przedstawił porządek posiedzenia: 

1. Otwarcie posiedzenia, stwierdzenie kworum. Przyjęcie protokołu z poprzedniego 

posiedzenia. 

2. Projekt budżetu Gminy Kwilcz na 2024 rok oraz projekt WPF na lata 2024-2029: 

a) Omówienie projektu Budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024 wraz z załączonymi 

dokumentami oraz projektu WPF na lata 2024-2029; 

b) Dyskusja nad projektami; 

c) Głosowanie wniosków wynikłych z dyskusji nad projektami; 

d) Przygotowanie opinii komisji stałych Rady i jej głosowanie. 

3. Wolne głosy i informacje. 

4. Sprawy organizacyjne Rady. 

5. Zakończenie obrad. 

Zawiadomienie o zwołaniu posiedzenia stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 



Ad. 2. 

a) Omówienie projektu Budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024 wraz z załączonymi 

dokumentami oraz projektu WPF na lata 2024-2029; 

P. Skarbnik poinformowała, że projekt budżetu na 2024 rok został opracowany na podstawie 

wytycznych przyjętych Zarządzeniem nr 81/2023 Wójta Gminy Kwilcz z dnia 5 września  

2023 r. Projekt uchwały budżetowej został przygotowany z zachowaniem reguł wynikających 

z przepisów prawa, w szczególności Ustawy o finansach publicznych. Dochody łącznie 

zaplanowano na poziomie 45.989.275,03 zł. Z czego dochody bieżące: 32.827.061,00 zł oraz 

dochody majątkowe: 13.162.215,03 zł. W tym użytkowanie wieczyste 1.200,00 zł, sprzedaż 

prawa wieczystego użytkowania działek nr 64/6 i 693/2 położonych w Kwilczu kwota 

200.000,00 zł, sprzedaż lokali mieszkalnych w miejscowości Kwilcz ul. Ogrodowa 2 wraz  

z udziałem w gruncie – kwota 100.000,00 zł. Na dochody majątkowe składają się też środki 

otrzymane z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na 

realizację zadań inwestycyjnych kwota 10.660.000,00 zł, w tym środki na zadania: 

„Modernizacja dróg na terenie Gminy Kwilcz” – kwota 1.960.000,00 zł (wstępna promesa 

dofinansowania inwestycji z Rządowego Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji 

Strategicznych Nr Edycja6PGR/2023/916/PolskiLad), „Modernizacja dróg na terenie Gminy 

Kwilcz” – kwota 1.900.000,00 zł (wstępna promesa dofinansowania inwestycji z Rządowego 

Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych Nr Edycja8/2023/5639/PolskiLad), 

„Budowa przedszkola w Kwilczu” – kwota 6.800.000,00 zł (wstępna promesa dofinansowania 

inwestycji z Rządowego Funduszu Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych 

Edycja2/2021/437/PolskiLad). W skład dochodów majątkowych wchodzą środki z Funduszu 

Przeciwdziałania COVID-19 na finansowanie lub dofinansowanie kosztów realizacji 

inwestycji i zakupów inwestycyjnych związanych z przeciwdziałaniem COVID-19 kwota 

980.000,00 zł, w tym środki na zadania: „Rewaloryzacja parku dworskiego w Luboszu” – 

kwota 490.000,00 zł (wstępna promesa dofinansowania inwestycji z Rządowego Funduszu 

Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych Nr Edycja2RPOZ/2023/2372/PolskiLad), 

„Renowacja budynku użyteczności publicznej wraz z lokalami mieszkalnymi w Kwilczu” – 

kwota 490.000,00 zł (wstępna promesa dofinansowania inwestycji z Rządowego Funduszu 

Polski Ład: Programu Inwestycji Strategicznych Nr Edycja2RPOZ/2023/2373/PolskiLad). 

Przy tych inwestycjach jest 2% wkładu własnego. Kolejna jest dotacja celowa otrzymana  

z budżetu państwa na realizację inwestycji i zakupów inwestycyjnych własnych gmin kwota 

1.221.015,03 zł, w tym środki na zadanie: „Utworzenie Klubu dziecięcego w Gminie Kwilcz” 

– kwota 1.221.015,03 zł (ogłoszenie wyników naboru wniosków w ramach programu 

„MALUCH+” 2022-2029). Wydatki budżetu Gminy Kwilcz zaplanowano w kwocie 

47.602.425,03 zł, w tym wydatki bieżące w wysokości 32.540.364,57 zł, natomiast wydatki 

majątkowe w wysokości 15.062.060,46 zł. Wydatki inwestycyjne Gminy Kwilcz na rok 2024 

opiewają na kwotę 15.062.060,46 zł. W tym modernizacja dróg na terenie Gminy Kwilcz 

4.000.000,00 zł, rewaloryzacja parku dworskiego w Luboszu 500.000,00 zł, renowacja 

budynku użyteczności publicznej wraz z lokalami mieszkalnymi w Kwilczu 500.000,00 zł, 

budowa przedszkola w Kwilczu 8.700.000,00 zł, utworzenie Klubu dziecięcego w Gminie 

Kwilcz 1.221.015,03 zł, dofinansowanie do wymiany piecy grzewczych 40.000,00 zł, budowa 



Parku Edukacyjnego w Miłostowie 15.445,83 zł, zakup garażu dla samochodu bojowego OSP 

w Mościejewie 15.000,00 zł, budowa siłowni zewnętrznej w Chudobczycach 24.000,00 zł, 

utwardzenie i częściowe wyposażenie placu zabaw w Chorzewie 14.097,24 zł, budowa placu 

zabaw w Starej Dąbrowie - II etap 3.383,00 zł, rozbudowa systemu nawadniania na boisku 

sportowym w Kwilczu 24.119,36 zł. W roku budżetowym 2024 planuje się przychody na 

poziomie 2.760.821,44 zł. Przychody Gminy Kwilcz w 2024 r. obejmują: 

 kredyty, pożyczki – 1.000.000,00 zł, 

 wolne środki pozostające z rozliczenia budżetu na koniec 2022 r. i niezaangażowane  

w budżecie na 2023 r. – 1.760.821,44 zł. 

Przychody przeznacza się na spłatę zaciągniętych kredytów w wysokości 1.147.672,44 zł oraz 

na pokrycie planowanego deficytu budżetu w kwocie 1.613.149,00 zł. W roku budżetowym 

2024 planuje się rozchody w kwocie 1.147.672,44 zł. Rozchody Gminy Kwilcz obejmują spłaty 

rat kapitałowych kredytów. Deficyt budżetu w kwocie 1.613.149,00 zł zostanie sfinansowany 

przychodami pochodzącymi z wolnych środków, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy 

o finansach publicznych w kwocie 1.613.149,00 zł. Przy analizie przyjęto podstawowe 

wskaźniki makroekonomiczne, takie jak wskaźnik wzrostu cen towarów i usług o 6,6% oraz 

wzrost minimalnego wynagrodzenia za pracę. Stawki podatków i opłat lokalnych zostały 

przyjęte zgodnie z uchwałami Rady Gminy. Ich wzrost wyniósł 10%. Jeśli chodzi o dochody 

dotacji z budżetu Państwa i z urzędów skarbowych, na które samorząd nie ma wpływu to 

przyjęto wykonanie za 9 miesięcy, skorygowane o takie występujące pojedynczo. Subwencje 

przyjęto na podstawie informacji uzyskanej od Ministerstwa Finansów. Udziały z PIT-u 

również przyjęto na podstawie zawiadomienia Ministerstwa Finansów. Dochody składników 

majątkowych z tytułu dzierżaw i umów na podstawie zawartych umów lub operatów 

szacunkowych. Planując wydatki według Zarządzenia Wójta należało mieć na uwadze 

ograniczenie wydatków do niezbędnych oraz mając na uwadze rozsądne planowanie, nie na 

wyrost. Według zasady dochody bieżące powinny być równoważone wydatkami bieżącymi.  

W tym i przyszłym roku dopuszcza się jeszcze, że mogą być pokrywane właśnie tymi wolnymi 

środkami. Trzeba to jednak ograniczać, ponieważ kiedy nadejdzie rok 2026 samorząd może 

znaleźć się w sytuacji, gdzie dochody nie wystarczą na pokrycie wydatków. Przy wydatkach 

na energię i media założono wzrost cen o 6,6%. Zaplanowano również nagrody dla nauczycieli. 

Jest to 0,8% do dyspozycji dyrektora i 0,2% do dyspozycji Pana Wójta. Wydatki na 

dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli jak wynika z Ustawy Karta 

Nauczyciela, czyli 0,8%. W budżecie jest również obowiązek rezerwy ogólnej, rezerwy na 

zarządzanie kryzysowe. W przypadku Gminy Kwilcz rezerwa ogólna została zaplanowana na 

poziomie 0,16%, a rezerwa kryzysowa 0,5%. W kwestii dotacji dla instytucji kultury została 

zaplanowana kwota zgodnie z przedłożonym projektem przez dyrektora. Kwota wnioskowana 

była 597 tys. zł i taka jest zabezpieczona w projekcie budżetu. Na Bibliotekę wnioskowano  

o kwotę 350 tys. zł, natomiast zaplanowane jest 300 tys. zł. Dochody i wydatki na realizację 

zadań rządowych, zadań zleconych to kwota 3.369.324,00 zł. W projekcie budżetu znajdują się 

też środki na realizację zadań na podstawie porozumień. Dotyczy to dotacji od samorządu 

województwa na utrzymanie zieleni przydrożnej na drodze wojewódzkiej w Kwilczu, dotacja 

z Powiatu Międzychodzkiego na utrzymanie dróg powiatowych w Kwilczu oraz rekompensaty 

samorządu województwa w kwestii publicznego transportu zbiorowego. Wydatki na bieżące 



utrzymanie sołectw są zaplanowane na poziomie 174.855,00 zł. Wydatki w związku  

z Funduszem Sołeckim to kwota 527.769,11 zł.  

Projekt uchwały budżetowej Gminy Kwilcz na 2024 rok stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

Projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kwilcz na lata 2024-2029 stanowi 

załącznik nr 6 do protokołu.  

b) Dyskusja nad projektami; 

P. Mizera zapytała czy promesy są w jakiś sposób zagrożone w związku ze zmianą władzy oraz 

czy w przypadku przedszkola umowa jest podpisana; 

P. Wójt potwierdził, że jest podpisana. Poinformował, że procedura wygląda w taki sposób, że 

najpierw podpisana jest umowa, następnie zadanie jest wykonywane, następnie faktura 

przesyłana jest do banku i przelewane są pieniądze. 

P. Skarbnik uzupełniła, że tak było do tej pory.  

P. Mizera zapytała czy w związku z renowacją parku w Luboszu będzie podpisana jakaś umowa 

z Nadleśnictwem, ponieważ jest to ich teren; 

P. Skarbnik wskazała, że konieczne będzie podjęcie uchwały o udzieleniu dotacji. Zgodnie  

z ustawą będzie podpisana umowa. Na razie Gmina ma tylko promesy.  

P. Mizera zapytała czy odbyły się już rozmowy z Nadleśnictwem na ten temat; 

P. Wójt potwierdził.  

P. Mizera zapytała czy w momencie kiedy zabraknie środków Nadleśnictwo jest w stanie 

dołożyć; 

P. Skarbnik poinformowała, że muszą 2 % dołożyć. Będą musiały być zawarte umowy 

darowizny, a instytucje te kwoty na rzecz budżetu Gminy wpłacić. Taki był zamysł 

pomysłodawcy programu odbudowy zabytków.  

P. Wójt dodał, że w sprawie parku brał udział w spotkaniu w Pniewach. Przygotowywany jest 

wstępny projekt i kosztorys.  

O godzinie 1625 obrady opuścił radny M. Halasz. 

P. Mizera powiedziała, że zdaje sobie sprawę, że w celu spięcia budżetu w pewnych miejscach 

pojawiają się symboliczne kwoty. Myśli, że kwota 20 tys. zł na schroniska jest 

niewystarczająca. 



P. Skarbnik poinformowała, że jest zabezpieczone tyle samo co w tym roku. Póki co ta kwota 

jest wystarczająca.  

P. Kwiatkowska- Sokółka zapytała jakich dróg będzie dotyczyło zadanie modernizacji dróg; 

P. Wójt wskazał, że pierwszy wniosek dotyczy drogi w Rozbitku w kierunku Pana 

Wojciechowskiego, drogi z Prusimia na Chalin, drogi w Upartowie do Pana Dobkiewicza oraz 

pierwszego etapu ulicy Czereśniowej w Luboszu. Natomiast drugi wniosek dotyczy drogi  

w Rozbitku do Pana Dąbkowskiego. Na tę chwile trudno jeszcze powiedzieć czy będzie to na 

odcinku 1 km czy 1,2 km. Jutro odbędzie się rozmowa w Starostwie. Przy każdej z dróg, która 

przekracza 1 km powinien być wybudowany kanał technologiczny. Powoduje to wzrost 

kosztów. 

P. Kwiatkowska- Sokółka zapytała co oznacza kanał technologiczny; 

P. Wójt wyjaśnił, że jest to ułożenie wzdłuż drogi betonowych lub plastikowych rur, aby  

w razie konieczności mogły znaleźć się tam kable czy żeby można było umieszczać studzienki 

po drodze. Uważa, że w tym przypadku raczej nie ma takiej konieczności, ale obowiązują 

pewne przepisy prawa. Powtórzył, że weźmie udział w spotkaniu w Starostwie w tym temacie. 

Dodał, że na drugi wniosek, oprócz wspomnianej już drogi w Rozbitku do Pana Dąbkowskiego, 

składa się jeszcze droga w Upartowie w kierunku Pana Hoffmanna, droga na Kozubówkę oraz 

odcinek 170 m ulicy Ogrodowej w Luboszu. Pozostałe ilości metrów, które zostaną będą 

obejmowały dalszą część ulicy Czereśniowej.  

P. Mizera zwróciła uwagę, że ulica Sportowa w kierunku Państwa Wesoły również jest w złym 

stanie.  

P. Wójt odpowiedział, że takich dróg jest zdecydowanie więcej.  

P. Mizera zauważyła, że właściwie wszystkie drogi w Luboszu, oprócz ulicy Ogrodowej i drogi 

w kierunku Dworca były już wyremontowane.  

P. Kwiatkowska- Sokółka dodała, że jest zadowolona z faktu zabezpieczenia środków  

w budżecie na organizację dożynek oraz Dni Ziemi Kwileckiej.  

O godzinie 1628 do obrad dołączył radny K. Mleczak. 

P. Wójt uzupełnił, że modernizacja dróg powinna objąć odcinki o łącznej długości około 8 km. 

Na tyle ile możliwości pozwolą będzie dokończona ulica Czereśniowa.  

P. Mizera zapytała czy w ramach projektowania budżetu jest przewidziana podwyżka w kwestii 

gospodarki odpadami komunalnymi; 

P. Skarbnik odpowiedziała, że nie. Opłata będzie na tym poziomie na jakim została podjęta 

uchwała.  



P. Mleczak zapytał czy kwota 360 tys. zł na równanie dróg jest zabezpieczona na działanie 

jednorazowe; 

P. Wójt poinformował, że obejmuje to utrzymanie dróg na cały rok. Uzupełnił, że co roku  

20- 30 km dróg było równane. W przyszłym roku powinno być mniej o te 8 km. Należy 

zastanowić się czy te pozostałe 20 km bardziej do gruzować czy inne w ramach posiadanych 

środków.  

P. Skarbnik dodała, że 280 tys. zł przeznaczone jest na projekt Rządowego Funduszu Rozwoju 

Dróg, czyli na remont ulicy Gumnej w Kwilczu. Oznacza to, że na profilowanie i bieżące 

remonty zabezpieczone jest 100 tys. zł.  

P. Mleczak poinformował, że mieszkańcy sygnalizują fatalny stan dróg. Zapytał czy ta suma 

wystarczy oraz czy znowu odbędzie się przetarg, a równanie dróg będzie miało miejsce na 

przełomie kwietnia i maja;  

P. Wójt potwierdził. 

P. Mleczak zapytał czy nie da się tego przyśpieszyć, żeby równanie było wcześniej i na przykład 

dwa razy; 

P. Wójt odpowiedział, że można dwa, a nawet trzy razy, ale jeżeli wyrównana powierzchnia 

przymarznie, potem przyjdą roztopy to i tak nic to nie da. W okresie wiosennym, kiedy rolnicy 

wyjadą na pola to nie jesteśmy w stanie utrzymać dróg w należytym stanie. Jeżeli uda się zrobić 

te 8 km to wówczas pozostałe 20 km najważniejsze można do gruzować maksymalnie.  

P. Mleczak zauważył, że na drodze na Linie i Lwówek wysypane zostało 150 ton. W tej chwili 

nie ma już nic. Uważa, że nie ma to sensu.  

P. Korpik zwrócił uwagę, że pewnie w tej sprawie czeka nas kategoryzacja tych dróg. Póki co 

z takimi sytuacjami spotykamy się już od jakiegoś czasu. Przypomniał o jednej z dróg, która 

zapadła się od ciężaru maszyn rolniczych. Drogi polne nie są przygotowane na takie tonaże  

i póki co przepisy na ten temat milczą. Trzeba uznać, które drogi Pan Wójt chce zachować  

w tzw. lepszej kondycji. Są to sytuacje, gdzie trzeba by było je wykonywać w takim standardzie 

na wytrzymałość około 40 ton. Wówczas koszty na pewno nie będą takie jakie są 

zaprojektowane. Jak wiadomo rolnik również chciałby wszystko dowieźć na miejsce gdzie 

będzie dane produkty wysiewał czy sadził. Takie problemy będą się pewnie pojawiały cały 

czas, aż ktoś wyżej nie zauważy, że trzeba większe środki na takie rzeczy przeznaczać, 

szczególnie dla gmin rolniczych. Wspomniane dogruzowywanie jest działaniem na chwilę. 

Bardzo często radni i Pan Wójt słyszą uwagi na ten temat od mieszkańców. Pan Wójt mówi  

o interwencjach nagłych na odcinku 200- 300 m, gdzie dzieci przez tydzień nie mogły dotrzeć 

do szkoły. Są to wszystko działania na chwilę.  

O godzinie 1637 do obrad dołączył radny W. Olejnik.  



P. Kwiatkowska- Sokółka zapytała o kwotę 362 tys. zł jako odpłatność za pobyt w DPS dla  

5 osób skierowanych przez GOPS, jakie są zasady i kryteria; 

P. Skarbnik odpowiedziała, że nie zna szczegółów postępowania Ośrodka Pomocy Społecznej. 

Na pewno zależy to od dochodowości. 

P. Kwiatkowska- Sokółka zapytała czy rodzina nie ma obowiązku płacenia; 

P. Wójt potwierdził. Wyjaśnił, że mowa jest o kwocie zabezpieczonej. Nie koniecznie Gmina 

wyda wszystkie środki. Część kosztów prawdopodobnie pokryje rodzina. Jest to 

prognozowane. Utrzymanie jednej osoby kosztuje konkretną kwotę i jest ona pomnożona razy 

5 osób. Reszta zależy od indywidualnej sytuacji.  

P. Kwiatkowska- Sokółka podsumowała, że jeżeli kogoś nie stać to jest to udokumentowane  

i w kosztach partycypuje Urząd. 

P. Wójt potwierdził. 

P. Mizera dodała, że pod uwagę jest też brana emerytura podopiecznego. Myśli, że koszt 

utrzymania w przyszłym roku może wynieść 7 tys. zł miesięcznie.  

P. Korpik zwrócił uwagę, że standard tych miejsc jest coraz wyższy i tym samym koszt jest 

coraz większy. Opłaty są wysokie. Przypomniał o wniosku do Pana Wójta z CIS. Na CIS 

przeznaczane jest 20 tys. zł, tymczasem tutaj dla 5 osób 360 tys. zł. Jak już wspomniano to 

wszystko nie musi być ze środków Gminy, ale to porównanie o czymś mówi. Są różni ludzie 

w różnych sytuacjach życiowych, gdzie Gmina w jakiś sposób do nich musi dołożyć. Jest 

świadomy, że jest to problematyczne, ale niestety to porównanie nie zawsze wypada korzystnie 

dla tych którzy funkcjonują jeszcze w rodzinach i coś wypracowują w CIS, żeby uzyskać wiek 

emerytalny i renty socjalne.  

P. Skarbnik uzupełniła, że ustawa o pomocy społecznej mówi, że składany jest wniosek i GOPS 

bada sytuację osobistą, zdrowotną, rodzinną, dochodową i majątkową w celu wystąpienia 

przesłanek o umieszczeniu w DPS.  

P. Mizera dodała, że jest to obligatoryjne. Natomiast CIS jest dodatkiem. Inaczej sytuacja 

wygląda, gdy CIS jest organizacją gminną, a inaczej kiedy organizacją pozarządową.  

P. Skarbnik zgodziła się, że CIS jest fakultatywny. 

P. Korpik powiedział, że patrzy na to nie od strony przepisów, a od strony pomocy 

człowiekowi. W CIS na miesiąc jest odpowiedni przychód na osobę. Jeżeli są w pobliżu tego 

to nie mogą dostać dofinansowania. Pojawia się pytanie czy zarządzający CIS mają się 

zajmować sprawami swoich pracowników w sposób taki, że zdobędą jak najwięcej środków 

poprzez ich działanie. Wniosek z tego taki, że im mniej pracy znajdą tym więcej dostaną 



dofinansowania. Zaplanowane w budżecie Gminy na ten cel 20 tys. zł są minimalnymi 

środkami. Oznacza to, że w jakiś sposób sami już potrafią się gospodarzyć.  

P. Mizera poinformowała, że można korzystać z innych środków na prowadzenie zajęć. Trzeba 

tylko złożyć wniosek o środki z profilaktyki alkoholowej. Wnioski składa się na początku 

września. Otrzymuje się dofinansowanie na terapeutę, psychologa, na prowadzenie zajęć. 

Zmniejsza to koszty organizacji. Tylko żeby to otrzymać trzeba rozmawiać i składać wnioski.  

P. Olejnik zapytał czy renowacja budynku użyteczności publicznej wraz z lokalami 

mieszkalnymi dotyczy budynku USC; 

P. Wójt potwierdził. 

Innych zapytań nie wniesiono. 

c) Głosowanie wniosków wynikłych z dyskusji nad projektami; 

Przewodniczący Rady stwierdził, że nie pojawiły się żadne wnioski, wobec czego ten punkt 

obrad jest bezprzedmiotowy. 

d) Przygotowanie opinii komisji stałych Rady i jej głosowanie; 

P. Kwiatkowska- Sokółka powiedziała, ze zgadza się z projektem budżetu na 2024 rok. Uważa, 

że nie było łatwo całości zbilansować. Podsumowała, że jest za pozytywną opinią.  

Przewodniczący Rady poddał zaopiniowaniu projekt budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024. 

Projekt budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024 zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem 

opinii pozytywnej głosowało: 9 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymało się od 

głosu: 0 radnych; reasumując głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt budżetu został 

zaopiniowany pozytywnie). 

Opinia Wspólna Komisji Rady Gminy Kwilcz o projekcie budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024 

stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

P. Skarbnik przedstawiła autopoprawkę do projektu budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024. 

Poinformowała, że dokonuje się zmian wynikających z uwag do pozytywnej opinii Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Poznaniu zawartych w uzasadnieniu do Uchwały Nr  

SO-17/0952/57/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu  

z dnia 27 listopada 2023 r. w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kwilcz 

projekcie uchwały budżetowej Gminy Kwilcz na 2024 rok.  

Autopoprawka do projektu budżetu Gminy Kwilcz na rok 2024 stanowi załącznik nr 8 do 

protokołu.  



Przewodniczący Rady przypomniał, że autopoprawka będzie poddana głosowaniu na sesji jako 

dodatek do projektu budżetu. Każdy dokument musi być osobno. Ewentualnie jeszcze wnioski, 

które się pojawią. Póki co żadnych wniosków nie ma. Dodał, że jeśli radni się zgodzą to 

dyskusja nad autopoprawką nie jest konieczna. Rada nie jest kompetentna, żeby kwestionować 

spostrzeżenia i uwagi Regionalnej Izby Obrachunkowej.  

Projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 r. 

Pani Skarbnik przedstawiła szczegółowe uzasadnienie do zmian budżetowych: 

Zwiększenie planu dochodów w budżecie Gminy Kwilcz o kwotę 202.775,30 zł, czyli z kwoty 

40.260.614,38 zł do kwoty 40.463.389,68 zł, w tym: 

 Plan dochodów w dziale 756 zwiększa się o kwotę 132.700,00 zł w związku z analizą 

wykonania planu dochodów na dzień 30.11.2023 r. i wyższymi wpływami niż 

planowano z tytułu wpływów z podatku od działalności gospodarczej osób fizycznych 

opłacanego w formie karty podatkowej, podatku od czynności cywilnoprawnych oraz 

podatku od środków transportowych, 

 Plan dochodów w dziale 758 zwiększa się o kwotę 70.000,00 zł w związku z analizą 

wykonania planu dochodów na dzień 30.11.2023 r. i wyższymi wpływami z tytułu 

kapitalizacji odsetek od lokat terminowych, 

 Plan dochodów w dziale 852 zwiększa się o kwotę 75,30 zł w związku z wpływem na 

wyodrębniony rachunek bankowy środków na realizację wypłat z Funduszu 

Przeciwdziałania COVID-19 refundacji podatku VAT dla odbiorców paliw gazowych 

wprowadzonego ustawą z dnia 15 grudnia 2022 r. o szczególnej ochronie niektórych 

odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku z sytuacją na rynku gazu (Dz.U.  

z 2022 r., poz. 2687, ze zm.). 

Zmniejszenie planu dochodów w budżecie Gminy Kwilcz o kwotę 155.700,00 zł, czyli z kwoty 

40.463.389,68 zł do kwoty 40.307.689,68 zł, w tym: 

 Plan dochodów w dziale 700 zmniejsza się o kwotę 155.700,00 zł w związku z analizą 

wykonania planu dochodów na dzień 30.11.2023 r. i niższymi wpływami ze sprzedaży 

składników majątkowych niż planowano. W związku z przedłużającymi się 

procedurami sprzedaż lokali mieszkalnych wraz z udziałem w gruncie w miejscowości 

Kwilcz ul. Ogrodowa 2 przeniesiona została na rok 2024, 

Zwiększenie planu wydatków w budżecie Gminy Kwilcz o kwotę 47.075,30 zł, czyli z kwoty 

44.796.956,26 zł do kwoty 44.844.031,56 zł, w tym: 

 Plan wydatków w dziale 852 zwiększa się o kwotę 75,30 zł w związku z wpływem 

środków na realizację wypłat z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 refundacji 

podatku VAT dla odbiorców paliw gazowych wprowadzonego ustawą z dnia 15 grudnia 

2022 r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r.  

w związku z sytuacją na rynku gazu (Dz.U. z 2022 r., poz. 2687, ze zm.), w tym: na 



wypłatę świadczeń refundacji podatku VAT oraz na koszty obsługi zadania  

w wysokości 2% łącznej kwoty środków wypłaconych w gminie na koszty usług 

bankowych, 

 Plan wydatków w dziale 921 zwiększa się o kwotę 47.000,00 zł z przeznaczeniem na 

zwiększenie dotacji podmiotowej dla samorządowej instytucji kultury pn. „Kwileckie 

Centrum Kultury i Edukacji im. Floriana Mazurkiewicza oraz Biblioteka Publiczna  

w Kwilczu” w związku z wnioskiem Dyrektora z dnia 06.12.2023 r. z przeznaczeniem 

na bieżącą działalność statutową w związku z nieuzyskaniem zwrotu poniesionych 

wydatków w roku 2023 przez Urząd Marszałkowski Województwa Wielkopolskiego 

na realizację projektu pn. „Kwilecki Punk Informacji Turystycznej”. 

Zapytań do projektu nie wniesiono. 

Przewodniczący projekt uchwały w spawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 r. poddał 

zaopiniowaniu. 

Projekt uchwały zaopiniowano pozytywnie (za wyrażeniem opinii pozytywnej głosowało:  

8 radnych, przeciw głosowało: 0 radnych, wstrzymał się od głosu: 1 radny; reasumując 

głosowanie prowadzący stwierdził, iż projekt uchwały został zaopiniowany pozytywnie). 

Ad. 3. 

P. Korpik poinformował radnych o życzeniach i zaproszeniach, które wpłynęły do biura Rady. 

Zapytał czy Pan Wójt wie już jakie będą koszty drugiego pracownika i wydłużenia godzin 

otwarcia PSZOKu; 

P. Wójt odpowiedział, że Pan prezes nie udzielił jeszcze informacji. Dodał, że postara się 

przedstawić te dane na sesji.  

P. Korpik poinformował, że był dzisiaj na PSZOKu, żeby zostawić odpady medyczne. Obiekt 

był zamknięty, a na drzwiach informacja z numerem telefonu. Kiedy zadzwonił okazało się, że 

jest jeden pracownik, który akurat jest na przepompowni. Kazał przyjechać później albo 

poczekać. Powinien poczekać, aby napisać protokół, ale zostawił jednak odpady pod bramą.  

Z tej sytuacji wynika, że póki co nie ma dwóch pracowników od rana. Pewnie warunki 

chorobowe czy inne w firmie powodują taką sytuację.  

P. Wójt zwrócił uwagę, że mowa jest o kosztach na ostatnie 2 miesiące tego roku, ponieważ  

w przyszłym roku pracownik będzie wkalkulowany w koszty wywozu nieczystości.  

P. Korpik zapytał czy teraz pracownik też jest wkalkulowany w koszty PSZOKu; 

P. Wójt odpowiedział, że teraz nie. Umowa była podpisywana w lipcu i wtedy jeszcze nie było 

wiadomo kiedy PSZOK będzie.  

P. Korpik przypomniał, że prosił kiedyś o odpowiedź w sprawie działek obok spółdzielni, na 

których był gromadzony gruz. Nie otrzymał odpowiedzi. Podobno było to uzgodnione, że  



w związku z tym, że Gmina podniosła drogę o pół metra to właściciele działek mogli tam 

składować te odpady za ustnym przyzwoleniem Pana Wójta. Nie potrafi powiedzieć czy 

faktycznie tak było. Kilka dni temu gruz został zmielony. Tego towaru tam leży ponad 1200 t. 

Podobno ktoś kto ładował gruz na maszynę ma wagę w sprzęcie. Nasza Gmina ma  

w sprawozdaniu zapisane, że w 2022 roku tego gruzu było 9,9 t. Pokazuje to, że jest to pokaźna 

ilość czegoś co mogłoby być w recyklingu Gminy. Jest zdania, że Gmina pozwoliła prywatnym 

osobom na zbieranie odpadów. Zaproponował, aby podyskutować o odpadach bio z Panem 

Komorowskim albo może Gmina wytypuje jakiś grunt gminny, na którym będziemy 

kompostowali te odpady bio i spowoduje to mniejsze koszty. Skoro odpady bio generują tak 

duże koszty to warto znaleźć rozwiązanie, żeby było to tańsze.  

P. Mizera zwróciła uwagę, że warto , aby na PSZOKu znalazł się większy kontener na odpady 

bio. Jeżeli pracownicy ZOMS będą wywozili śmieci to też ograniczoną ilość. Na przykład  

2-3 worki, a nie ilości po 1,5 t. Jeżeli ktoś ma większe ilości to niech je załaduje i przywiezie 

na PSZOK.  

P. Korpik przypomniał, że Pan Wójt już informował, że w tej kwestii trzeba by zmienić 

regulamin.  

P. Mizera powiedziała, że warto zastanowić się nad zmianą regulaminu. Uważa, że ilości 

odpadów bio liczone w tonach wystawione przez pojedynczych mieszkańców to przesada.  

P. Mleczak zauważył, że gdyby zmieniły się przepisy prawa, gdzie z kompostowania mogłyby 

korzystać też budynki wielolakolowe to tych odpadów byłoby o wiele mniej.  

P. Korpik dodał, że problemem jest fakt, że uchwalony regulamin nie reguluje zachowań 

ludzkich. Przypomniał o sytuacji, gdzie przy agroturystyce wystawiono bardzo dużo worków  

z kartonami. Kwestia jest taka, że pewnie nie opłaci się uszczelniać naszego systemu. Nie ma 

kto tego kontrolować. Wystarczyłoby, żeby osoba odpowiedzialna na przykład raz w tygodniu 

przejechała jedną ulicę za tymi, którzy zbierają te odpady. Niestety nasi mieszkańcy nie 

zachowują się zgodnie z tym regulaminem. Gdyby do worków były przypisane kody kreskowe 

to byłoby wiadomo od kogo i w jakiej ilości są odbierane odpady oraz czy od niektórych  

w ogóle jakiekolwiek. Dodał, że worki na odpady bio nie są wytrzymałe, bardzo szybko się 

rozdzierają. Zwrócił uwagę, że Rada przegłosowała regulamin, który został przygotowany 

przez pracowników Urzędu. Natomiast ze strony ewentualnego wykonawcy tego regulaminu 

nie było żadnego podejścia do sprawy. Od jakiegoś czasu nikt z ZOMSu się tutaj nie pojawia. 

P. Mizera wyraziła zdanie, że warto zapisać w regulaminie, że odbierane są na przykład 2 worki 

na daną posesję, a reszta powinna być wywożona na PSZOK przez mieszkańców. Takie 

rozwiązanie zastosowano w sąsiedniej gminie.  

O godzinie 1720 do obrad dołączył radny M. Halasz. 

Ad. 4. 

Przewodniczący Rady przypomniał o zaplanowanej na dzień 20 grudnia 2023 r. LV sesji. 



Ad. 5. 

Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 1722 zamknął wspólne posiedzenie Komisji Rady 

Gminy Kwilcz. 

 

 

Protokolant:                                                                           Przewodniczący Rady Gminy 

 

Zuzanna Wrembel                                                                           Grzegorz Korpik 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


